
سیاسی
رسیدن به یک توافق خوب و پایدار به آمریکا بستگی دارد

ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه ایران در توئیتر خود نوشت: »جمهوری اسلامی ایران در برجام بوده و هست، طرفی که باید 
برای بازگشت، حسن نیت و التزام خود را ثابت کند، دولت آمریکاست. ما همچنان به دستیابی به توافقی خوب، قوی و پایدار که منافع 
پیش بینی شده در برجام را برای ایران تضمین کند، متعهد هستیم. رسیدن به چنین توافقی به تصمیم و اراده آمریکا بستگی دارد«.

در جلسه شورای عالی قوه  قضائیه بررسی شد

 بررسی تکالیف کارگروه پیشگیری 
از سرقت

نشست شورای  عالی پیشگیری از وقوع جرم به ریاست 
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس دستگاه 
قضا و با ۳ دس��تور جلس��ه »مرور مصوبات قبلی شورای 
 عالی پیش��گیری از وقوع جرم«، »بررسی سیمای جرائم 
و آسیب های اجتماعی« و »بررسی و تصویب تقسیم کار 
ملی در چارچوب وظایف و ماموریت های قوای سه گانه در 
امر پیشگیری از سرقت« برگزار شد. رئیس قوه  قضائیه طی 
سخنانی در این نشست با اشاره به آثار سوء روحی و روانی 
که جرم سرقت در جامعه و برای افراد جامعه ایجاد می کند، 
گفت: باید تمهیداتی همه جانبه اندیشیده شود که آرامش 
روانی جامعه و مردم از بعد اطمینان نس��بت به رسیدگی 
به جرم س��رقت و مجازات قانونی سارقان تحکیم شود و 
هیچگونه نگرانی ای از این ناحیه برای مردم وجود نداشته 
باشد. اصغر جهانگیر، معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع 
جرم قوه  قضائیه نیز در این جلسه به ارائه آماری از میزان 
و نوع آسیب های اجتماعی در استان های مختلف کشور 
پرداخت. همچنین سایر اعضای شورای عالی پیشگیری 
از وقوع جرم نیز به تناسب موضوعات مطرح شده و دستور 
کار جلس��ه، پیش��نهادات و  نظرات خود را ارائه کردند. در 
جریان جلس��ه شورای عالی پیش��گیری از وقوع جرم به 
ریاست حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، مصوب شد 
کارگروه پیشگیری از سرقت دبیرخانه شورای مزبور، نسبت 
به تدوین سازوکاری جهت هماهنگی، هم افزایی و جلوگیری 
از موازی کاری دستگاه های ذی ربط در راستای پیشگیری از 
سرقت، اقدامات مقتضی را ترتیب دهد. همچنین در جریان 
نشست فوق الذکر، کارگروه پیشگیری از سرقت دبیرخانه 
شورای عالی پیش��گیری از وقوع جرم مکلف شد اجرای 
مصوبات این شورای  عالی از ناحیه دستگاه های مسؤول و 
ذی ربط را پیگیری کند و بر نحوه اجرای این مصوبات توسط 
آن دستگاه ها نظارت داشته باشد. در پایان این جلسه، رئیس 
قوه  قضائیه با اشاره به اهمیت و ضرورت پیش بینی، شناسایی 
و ارزیابی خطر وقوع جرم و اتخاذ تدابیر و اقدامات لازم برای 
از بین بردن یا کاهش آن، بر کم کردن فاصله زمانی برگزاری 
جلس��ات شورای عالی پیشگیری از وقوع جرم و برگزاری 
منظم و مستمر جلسات این شورا وفق قانون تاکید کرد. 

موضوع محیط زیست و دریاچه 
ارومیه بسیار حیاتی است

رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی با اشاره به تصویب 
بررسی تحقیق و تفحص از ستاد احیای دریاچه ارومیه، 
اظهار داشت: موضوع محیط زیست و دریاچه ارومیه بسیار 
مهم و حیاتی اس��ت. محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس 
شورای اسلامی در پاسخ به تذکر یکی از نمایندگان درباره 
دریاچه ارومیه عنوان کرد: هفته گذشته در صحن علنی 
موضوع تحقیق و تفحص از ستاد احیای دریاچه ارومیه 
را که بحثی بسیار مهم و حیاتی بود، بررسی کردیم که 
تصویب ش��د. در آنجا بنده و سایر نمایندگان بر اهمیت 
موضوع تاکید کردیم و هیچ یک از نمایندگان نسبت به این 
موضوع بی توجه نیستند. وی همچنین تاکید کرد: موضوع 
محیط زیست و دریاچه ارومیه بسیار مهم و حیاتی بوده اما 
امروز تصویب یک لایحه که کنوانسیون بین المللی است 
در دستور کار قرار دارد و باید در این باره صحبت کنیم. 
مطرح ش��دن این لایحه به معنای بی توجهی مجلس به 

دریاچه ارومیه نیست. 

۳ عضو حقوقدان شورای نگهبان 
انتخاب شدند

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی روز 
گذشته از میان 6 حقو قدان معرفی شده توسط رئیس قوه 
قضائیه، ۳ عضو حقوقدان جدید شورای نگهبان را انتخاب 
کردند. در این جلس��ه، از مجم��وع ۲۵۴ رای مأخوذه به 
ترتیب عباسعلی کدخدایی با ۱۸۲ رای، خیرالله پروین با 
۱۴۹ رای و س��یامک ره  پیک با ۱۱6 رای برای یک دوره 
6 ساله، به عنوان عضو حقوقدان شورای نگهبان انتخاب 
شدند که در این میان خیرالله پروین سابقه عضویت در 

این شورا را نداشته است. 

وزیر اطلاعات:
شرایط امنیتی کشور مطلوب است

وزی��ر اطلاعات تصریح کرد: با هم افزایی و هماهنگی 
و همکاری مناس��ب و همه جانبه که بین دس��تگاه های 
نظام��ی، انتظامی، قضای��ی و اطلاعاتی ب��ه وجود آمده 
است، ش��اهد اقتدار امنیتی مطلوبی در کشور هستیم. 
حجت الاسلام والمس��لمین سیداس��ماعیل خطیب در 
بیست و پنجمین گردهمایی سراسری ائمه جمعه کشور 
اظهار کرد: دولت مردمی و انقلابی آیت الله رئیسی تصمیم 
جدی دارد که فرامین، بیانات و رهنمودهای رهبر فرزانه و 
حکیم انقلاب اسلامی را عملیاتی کند که این امر با یاری 
امامان جمعه و جماعات و صبر و استقامت مردم امکان پذیر 
است. وزیر اطلاعات گفت: به رغم سرمایه گذاری دشمن 
و کارزار جنگ های همه جانبه علیه امنیت کشور، شرایط 
امنیتی کشور مطلوب است و در این دولت مردمی و انقلابی 
با هم افزایی و هماهنگی و همکاری مناسب و همه جانبه که 
بین دستگاه های نظامی، انتظامی، قضایی و اطلاعاتی به 
وجود آمده است، شاهد اقتدار امنیتی مطلوبی در کشور 
هستیم. خطیب همچنین حرکت ها و اقداماتی که رژیم 
صهیونیستی در راستای ایجاد ناامنی و خرابکاری در کشور 
دنبال می کند را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: سربازان 
گمنام امام زمان )عج( موفق شدند یکی از تیم های عملیاتی 
رژیم صهیونیس��تی را، برخلاف اعلام یکی از رسانه های 
داخلی، قبل از اینکه موفق به بمب گذاری شوند دستگیر 

و توطئه آنها را خنثی کنند.

اخبار

چهار شنبه 5 مرداد 1401
وطن امروز     شماره ۳541

گروه سیاسی: مسؤول سیاست خارجی اتحادیه اروپایی طی 
یادداشتی در روزنامه فایننشال تایمز، فشار حداکثری علیه ایران 
را شکست خورده دانست و از قدرت های خارجی خواست برای 

نجات برجام اقدام کنند. 
جوزپ بورل در یادداشت خود اعلام کرد اجرای کامل توافق 
هسته ای برجام بش��دت تحت تأثیر خروج »دونالد ترامپ« 
رئیس جمهور سابق آمریکا از برجام و پیگیری سیاست یکجانبه 

»کمپین فشار حداکثری« قرار گرفته است. 
در بخشی از یادداشت بورل آمده  است: ترامپ سال ۲۰۱۸ 
از برجام خارج شد و کمپین فشار حداکثری علیه ایران را دنبال 
کرد که تاکنون جواب نداده اس��ت؛ در واقع باید گفت فشار 
حداکثری که ترامپ دنبالش بود شکست خورده است. باید 

برای احیای برجام تمام تحریم ها برداشته شود. 
بورل نوشته است: فشار حداکثری شکست خورد. همزمان 
به  رغم حداکثر تلاش از سوی اعضای باقیمانده ]در برجام[ 

مردم ایران از عواید کامل رفع تحریم ها محروم ماندند.
عجز  ادامه دار صهیونیست ها ■

»ایران هسته ای« به کابوس چندین ساله رژیم صهیونیستی 
تبدیل شده و مقامات این رژیم در طول سال های گذشته از 
ترور ناجوانمردانه دانشمندان کشورمان گرفته تا خرابکاری 
در تأسیسات هسته ای، همه کار کرده اند تا بلکه به زعم خود 
جمهوری اسلامی ایران را از پیشرفت توسعه هسته ای بازدارند. 
در چند ماه گذشته و در بحبوحه مذاکرات غیرمستقیم ایران و 
آمریکا برای احیای برجام نیز حجم عمده  صحبت های مقامات 
اسرائیلی مربوط به اظهار نگرانی درباره توسعه هسته ای ایران 

می شد.
به گزارش »وطن امروز«، جمهوری اسلامی ایران به حدی از 
پیشرفت در حوزه هسته ای رسیده است که دیگر نه خرابکاری 
و نه ترور دانش��مندان هسته ای، نمی توانند خللی در برنامه 
هسته ای ایران ایجاد کنند، چرا که ممکن است با ترور یک 
دانشمند، ایران یک نخبه را از دست دهد اما علم هسته ای 
نه تنها از بین نمی رود، که به راحتی از نسلی به نسل دیگری از 
نخبگان کشورمان منتقل می شود و از بین رفتنی نیست. این 
موضوعی است که آمریکایی ها و صهیونیست ها نیز بار ها به آن 
اشاره کرده اند. در جدیدترین اظهار نظر صهیونیست ها درباره 
برنامه هسته ای ایران، ایهود باراک نخست وزیر اسبق اسرائیل 
در مقاله ای تحت عنوان اینکه دیگر برای متوقف کردن ایران 
هسته ای دیر شده، ضمن اعلام اینکه توان ایران برای شکست 
دادن اسرائیل را هرگز نباید دست کم گرفت، نوشت: من حتی 
برای یک لحظه توانمندی ایران برای ارعاب اسرائیل و دیگران، 
ایجاد اخلال در زندگی نرمال یا تمایل آنها برای دیدن شکست 

اسرائیل را دست کم نمی گیرم. 
ب��اراک که از س��ال ۱۹۹۹ تا ۲۰۰۱ نخس��ت وزیر رژیم 
صهیونیستی بود و سابقه معاونت و وزارت بنیامین نتانیاهو را 
هم در کارنامه سیاسی خود دارد، در یادداشتی که برای مجله 

تایم آمریکا نوشته، اظهار کرده است: ایران اکنون در آستانه 
دستیابی به سلاح هسته ای است و تلاش برای جلوگیری از 

این موضوع، ظاهرا به سمت شکست می رود. 
نخست وزیر پیشین رژیم صهیونیستی در ادامه یادداشت 
خود افزوده است: توافقنامه برجام نیز که به رهبری آمریکا و 
با هدف به تعویق انداختن برنامه هسته ای ایران انجام گرفت، 
نتوانست به اندازه کافی در رسیدن به هدف خود موفق عمل 
کند و خروج ایالات متحده از برجام که سال ۲۰۱۸ صورت 
گرفت، این اجازه را به ایران داد که پیشرفت هسته ای خود را 
مشروعیت ببخشد. سال ۲۰۱۸ ایران حدود ۱7 ماه با دستیابی 
به سلاح هسته ای فاصله داشت و امروز احتمالا ۱7 روز دیگر 
باقی مانده است. ایهود باراک در ادامه یادداشت خود، با اشاره 
به ادعای آمریکایی ها مبنی بر اینکه ایران پهپادهای نظامی 
در اختیار روس��یه قرار می دهد، نوشت: ایران به غنی سازی 
اورانیوم ادامه داده و از کشوری که روسیه نظارت بر آن را بر 
عهده داشت، به کشوری تبدیل شده است که پهپادهای مسلح 

روسیه را تامین می کند. 
ادعای ارسال پهپاد به روسیه برای جنگ با اوکراین برای 
نخستین بار از سوی جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی کاخ 
سفید مطرح شد. پس از طرح این شایعه از سوی کاخ سفید، 
ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان اعلام 
کرد: س��ابقه همکاری های میان جمهوری اس��لامی ایران و 
فدراسیون روسیه در حوزه برخی فناوری های نوین به پیش از 
آغاز جنگ در اوکراین برمی گردد و در مقطع اخیر هیچ تحول 
خاصی در این ارتباط رخ نداده است. ادعای مقام آمریکایی 
در حالی است که آمریکا و اروپایی ها سال هاست کشورهای 
اشغالگر و متجاوز از جمله در منطقه غرب آسیا را به انباری از 

سلاح های کشنده متنوع خود تبدیل کرده اند. 
در ادامه یادداش��ت ایهود باراک در مجله تایم آمده است: 
تابستان امسال ایران به یک کشور در آستانه دستیابی به سلاح 
هسته ای تبدیل خواهد شد. اگرچه هنوز ۱۸ تا ۲۴ ماه طول 
می کش��د تا ایران مهارت های خود را درباره تصفیه اورانیوم 
فلزی و بسته بندی آن در یک کلاهک موشکی آزمایش کند 
اما این مراحل را می توان در یک آزمایشگاه یا کارگاه کوچک 

هم اجرا کرد. 
نخست وزیر اسبق اسرائیل در بخش دیگری از یادداشت 
خود از اینکه آمریکا و رژیم صهیونیستی پس از خروج ترامپ 
از برجام، هیچ برنامه ای برای حمله به تأسیسات هسته ای ایران 
آماده نکرده بودند، ابراز تعجب کرده و نوشته است: »به دلایل 
نامعلوم، بعد از خروج آمریکا از برنامه جامع اقدام مشترک در 
س��ال ۲۰۱۸ نه آمریکا و نه اس��رائیل هیچ کدام یک برنامه 
جایگزین نظامی، یعنی برنامه ای که قابلیت به تأخیر انداختن 
چند ساله برنامه هسته ای ایران را داشته باشد ایجاد نکردند«.

باراک ضمن اعلام اینکه شاید در ۱۲ سال یا حتی ۴ سال 
گذشته امکان طراحی گزینه های نظامی علیه برنامه هسته ای 

ایران وجود داشت اما اکنون چنین امکانی وجود ندارد، نوشته 
است: بر خلاف عملیات های موضعی که ۱۲ سال پیش در نظر 
گرفته می شدند یا ۴ سال پیش می توانستند در نظر گرفته 
شوند- یعنی عملیات هایی که می توانستند برنامه هسته ای 
ایران را بدون خطر جنگ به تأخیر بیندازند- گزینه های فعلی 
همگی با گزینه جنگ )بویژه برای اسرائیل( همراه هستند، 
ضم��ن آنکه توان اندکی نیز ب��رای به تأخیر انداختن برنامه 

هسته ای ایران دارند. 
وزیر اس��بق جنگ اسرائیل در یادداشت خود اعلام کرده 
اس��ت که هم اس��رائیل و هم آمری��کا می توانند با حملات 
نظامی تاسیسات هسته ای ایران را نابود کنند اما اکنون ایران 
کشوری است که در آستانه رسیدن به سلاح هسته ای است 
و این نوع حمله نمی تواند ایرانی ها را از تبدیل شدن به یک 
قدرت هس��ته ای بازدارد. باراک ادامه داده است: اتفاقا گزینه 
حمله نظامی ممکن است سرعت ایران را در دستیابی به بمب 

هسته ای تسریع کند. 
گزینه حمله نظامی به تأسیس��ات هسته ای ایران، فقط 
پیشنهاد ایهود باراک نیست. بنی گانتس، وزیر جنگ رژیم 
صهیونیستی نیز در تازه ترین اظهار نظر خود با تکرار ادعاهای 
ضدایرانی اش، در پاسخ به این سوال که آیا رژیم صهیونیستی 

توان متوقف کردن یا ایجاد تاخیر در توسعه هسته ای ایران را 
دارد یا خیر،  گفته است: ما توان این را داریم که به طور جدی 
به این برنامه هسته ای آسیب بزنیم و آن را به تاخیر بیندازیم. 
آمریکا و رژیم صهیونیستی ایران را به پیگیری اهداف نظامی 
در برنامه هسته ای متهم می کنند اما جمهوری اسلامی ایران 
ضمن رد این ادعای واهی، بارها تأکید کرده است به عنوان 
یکی از امضاکنندگان پیمان منع گسترش سلاح های اتمی 
)ان پی تی( و عض��وی از آژانس بین المللی انرژی اتمی، حق 
دستیابی به فناوری هسته ای را برای مقاصد صلح آمیز دارد 
و هیچ وقت به دنبال دستیابی به سلاح هسته ای نبوده است.

آنطور که از مواضع مقامات رژیم صهیونیستی بر می آید، 
تنها اقدام و اوج تلاش هایی که اسرائیل می تواند برای جلوگیری 
از توسعه هسته ای کشورمان انجام دهد، صرفا حمله نظامی به 
تأسیسات هسته ای ایران است که آن هم طبق اذعان خودشان، 
گزینه حمله نظامی تنها می تواند پیشرفت ایران را به تأخیر 
بیندازد و قادر به متوقف کردن برنامه هس��ته ای ایران برای 
همیش��ه نیست. رژیم صهیونیستی و حتی آمریکا در حالی 
به ایجاد تأخیر در برنامه هسته ای ایران رضایت داده اند که تا 
چند سال قبل به دنبال بازداری ایران از دستیابی به توانایی 

غنی سازی اورانیوم بودند. 

اعتراف مهم مسؤول سیاست خارجی  اتحادیه اروپایی

بورل: فشار حداکثری به ایران شکست خورد
نخست وزیر اسبق اسرائیل: دیگر برای متوقف کردن ایران هسته ای دیر شده است

گروه سیاسی: رئیس جمهور با بیان اینکه جمهوری اسلامی 
ایران هرگز از میز مذاکره کنار نرفته است، اظهار داشت: این 
غربی ها بودند که حین انجام مذاکرات با صدور قطعنامه در 
شورای حکام آژانس بین المللی انژری اتمی در این مذاکرات 

بحران ایجاد کردند. 
حجت الاسلام سیدابراهیم رئیس��ی در بیست وپنجمین 
گردهمایی سراس��ری ائمه جمعه کشور، در تبیین جایگاه و 
اهمیت والای آیین عبادی- سیاس��ی نماز جمعه در کشور، 
گفت: امروز تریبون نماز جمعه محلی برای تبیین مس��ائل 
کشور و کانون ایجاد امید و بیان دغدغه های مردم است. ائمه 
جمعه حلقه واسط میان مردم و مسؤولان به شمار می آیند و 
بر همین اساس می توان گفت این علمای بزرگوار نقش بسیار 
حائز اهمیتی در کارآمدی نظام حکمرانی دارند و در توفیقات 
دولت سهیم هستند. رئیس جمهور با تاکید بر نقش مهم ائمه 
جمعه در شکل گیری ارتباط موثر و مفید میان دولت و ملت، 
افزود: ائمه محترم جمعه از فرماندهان جهاد تبیین در اقصی 
 نقاط کشور هستند و به دلیل ارتباط وثیقی که با بدنه جامعه 
دارند، زبان گویای مردم به ش��مار می آیند، لذا نقش مهمی 
را در انتقال مطالبات مردم به مسؤولان ایفا می کنند. از این 
منظ��ر، نقش ائمه جمعه در س��اختار نظام حکمرانی کاملا 

مبنایی و راهبردی است. رئیسی 
در دومین بخش از س��خنرانی 
خ��ود، به تبیین عملکرد دولت 
در عرصه ه��ای مختلف در یک 
سال گذشته پرداخت و با اشاره 
به توفیقات به دس��ت آمده در 
حوزه دیپلماسی، اذعان داشت: 
از ابتدای اس��تقرار دولت اعلام 
کردیم ک��ه تقویت سیاس��ت 

همس��ایگی، اصل مبنایی دولت در حوزه دیپلماس��ی است 
و در همین راس��تا گام برداش��تیم. خوش��بختانه این تغییر 
ریل راهبردی، س��بب ش��د تراز تجاری ایران با همسایگان 
مثبت ش��ود و ارزش مبادلات به چندین برابر گذشته ارتقا 
یاب��د. رئیس جمهور برنامه ریزی برای تامین امنیت غذایی و 
افزای��ش حجم تولیدات کش��اورزی را دیگر توفیق دولت در 
ماه های گذش��ته خواند و گفت: در بخش کش��اورزی بر اثر 
برنامه ریزی های صورت گرفته، ش��اهد افزایش قابل توجهی 
در حج��م تولیدات بوده ایم و تا به امروز قریب 7 میلیون تن 

محصول از کشاورزان خریداری شده است. 
رئیس جمه��ور در ادامه در تش��ریح برنامه های دولت در 

ح��وزه جذب س��رمایه گذاری، 
گفت: رونق اقتصاد ملی و ارتقای 
شاخص های اقتصادی در کشور 
بدون ج��ذب س��رمایه گذاری 
داخلی و خارجی ممکن نیست. 
دولت برنامه های متنوعی در این 
ح��وزه دارد و تلاش می کند از 
طریق جذب سرمایه گذاری در 
راستای توسعه اشتغال پایدار، 

رونق تولید و رشد اقتصادی گام های مستحکمی بردارد. 
وی همچنین با اش��اره به تلاش دولت برای عدالت محور 
کردن بودجه ۱۴۰۱ بر اساس سند آمایش سرزمینی، اظهار 
داشت: جهت گیری مبنایی دولت، در راستای مردمی کردن 
اقتصاد و عدالت محوری در همه عرصه هاست. بر همین اساس 
چ��ه در قانون بودجه س��الانه و چ��ه در تدوین برنامه هفتم 
توس��عه، تلاش داریم به سمت تحقق عدالت و مردم محوری 

حرکت کنیم. 
رئیس جمهور با اشاره به برخی مطالب مطرح شده از سوی 
ائمه جمع��ه، مبنای انتصابات در دول��ت را جذب نیروهای 
کارآمد، پرت��لاش و باانگیزه عنوان کرد و گفت: بارها تأکید 

کرده ایم در دولت از نیروهای کارآمد، جوان و انقلابی استفاده 
شود و نیروهای بی انگیزه و ناکارآمد کنار گذاشته شوند. وی 
همچنی��ن با اش��اره به بحث عفاف و حج��اب گفت: اجرای 
قانون ملاک اس��ت و در این زمینه نباید بر اس��اس سلایق 

شخصی عمل کرد. 
رئیس  جمهور در بخش پایانی س��خنان خود به موضوع 
مذاکرات برای رفع تحریم ها اش��اره کرد و گفت: جمهوری 
اس��لامی ایران هرگز از میز مذاکره کنار نرفت. این غربی ها 
بودند که حین انجام مذاکرات با صدور قطعنامه در شورای 
حکام آژانس بین المللی انژری اتمی در این مذاکرات بحران 
ایجاد کردند. رئیسی با بیان اینکه به نتیجه رسیدن مذاکرات 
بیش از همه چیز نیازمند اراده طرف مقابل است، خاطرنشان 
کرد: موضع جمهوری اسلامی ایران منطقی و عقلانی است 
و بدیهی اس��ت طرف مقابل هم اگر منطقی و عقلانی رفتار 
کند، مذاکرات می تواند منتج به نتیجه ش��ود. رئیس جمهور 
امیدآفرین��ی در میان مردم را اولویت اصلی کش��ور خواند 
و گفت: امروز از هر زمان دیگری نس��بت به آینده کش��ور 
امیدوارتری��م و با اتکا به داش��ته های خ��ود و همچنین به 
پشتوانه ملت و رهبری معظم انقلاب، شرایط را به نفع مردم 

تغییر خواهیم داد. 

رئیس جمهور با اشاره به تقویت سیاست حُسن همسایگی در دولت سیزدهم:

تراز تجاری با همسایگان را مثبت کردیم
طرف مقابل اگر منطقی و عقلانی رفتار کند، مذاکرات می تواند منتج به نتیجه شود

گروه سیاسی: مدیرکل آژانس به وضوح از عدم دسترسی به 
دوربین های برجامی خود و همزمان پیشرفت برنامه هسته ای 
ایران آشفته و نگران شده است و این پریشانی خود را هر 

روز به شکلی بیان می کند.
»رافائل گروس��ی« در مصاحبه با شبکه »سی ان ان« با 
بیان اینکه ایران هم اکنون مشغول غنی سازی هرچه بیشتر 
اورانیوم در سطوح بالا است، گفت: »ایران در حال راه اندازی 
س��انتریفیوژهای نسل جدید اس��ت که برای غنی سازی 
ضروری هستند. اما من باید تاکید کنم که هیچ اطلاعاتی 
درباره اینکه آنها مشغول تولید سلاح اتمی هستند، نداریم«. 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در اظهاراتی دوپهلو 
مبنی بر اینکه درجه غنی س��ازی اورانیوم در ایران اکنون 
بسیار بالا بوده و نزدیک به درجه خلوص تسلیحاتی است، 
اظهار داشت: »آنها دسترسی بازرسان ما را محدود کرده اند 
و دیدی که آژانس بر این فعالیت های هسته ای ایران داشت، 
قطع شده است؛ همان طور که خودشان گفته اند تعدادی از 

دوربین های نصب شده ما را برداشته اند«. 
گروسی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه ایران چقدر 

به غنی س��ازی اورانیوم با درجه تسلیحاتی نزدیک است، 
توضی��ح داد: »به  نظرم چیزی که اینجا مهم اس��ت، این 
است که به حقایق همان طور که هستند نگاه کنیم و بر 
اساس آنها ارزیابی داشته باشیم. مواد اتمی که می توانند 
در یک سلاح اتمی استفاده شوند، اکنون در جهان بسیار 
زیاد هستند ولی مساله مهم این است که نظارتی بر آنها 

وجود دارد یا خیر«. 
وی با غیرمعقول خواندن چنین ارزیابی هایی مبنی بر 
اینکه ایران در حال انجام مقدمات تولید سلاح اتمی است، 
افزود: »اما چیزی که ما می گوییم این است که آنها )ایران( 
باید تمام بازرس��ی های ما را ب��ه حالت اول برگردانند، اگر 
می خواهند به آنها اعتماد کنیم. در حوزه اتمی، تنها راه برای 
اعتماد داشتن نیز تحت بازرسی بودن است. صحبت های 

خوب، فایده ندارد«. 
گروس��ی با ادعای اینکه زمان برای رس��یدن به توافق 
در مذاکرات وین در حال کمتر ش��دن است، گفت: »ما با 
فعالیت های هسته ای مواجه هستیم که به جلو می رود اما 
همزمان نظارتی بر آنها نداریم و نمی دانیم که چه اتفاقی 

رخ می دهد. در اینجا ۲ مشکل داریم؛ اول اینکه اگر توافقی 
حاصل ش��ود، باید روش هایی را پیدا کنیم تا این پازل را 

دوباره کنار هم بچینیم«. 
وی ادامه داد: »چون هر وقتی که این اتفاق بیفتد )حاصل 
شدن توافق( که احتمالا زمان زیادی نیز طول خواهد کشید، 
مواد غنی شده و سانتریفیوژهای بیشتری وجود خواهد داشت 

که آژانس باید برای آنها حد مشخصی تعیین کند«. 
مجری س��ی ان ان سپس با قطع صحبت های گروسی، 
پرسید آیا به نظر شما خروج آمریکا از توافق با ایران، فاجعه بار 
بود و گروس��ی نیز اینگونه پاسخ داد: »به  نظرم چیزی که 
اتفاق افتاد، اتفاق افتاده است... البته بله مشکلی ایجاد کرد 

که باید حل شود«. 
گفتنی است رئیس سازمان انرژی اتمی دوشنبه درباره 
نصب دوربین های برجامی توضیح داد: دوربین های برجامی 
با هدف رفع اتهامات نصب شد و اگر قرار بود اتهامات پابرجا 
بماند، دلیلی نداشت تا دوربین های برجامی وجود داشته 
باشد. بنابراین این دوربین ها به دست آژانس بین المللی انرژی 
اتمی جمع و پلمب شده و در تأسیسات نگهداری می شود. 

محمد اسلامی عنوان کرد: متأسفانه شاهد به  اصطلاح 
نوعی »لفاظی« از سوی طرف مقابل هستیم در حالی  که باید 
گفت جمهوری اسلامی ایران هیچ گاه پنهان کاری نداشته 
است و هیچ زمانی در زمینه غنی سازی خارج از چارچوب 
و بدون هماهنگی با آژانس اقدام نکرده ایم و ایجاد ظرفیت 
آب  س��نگین و همه زیرس��اخت های صنایع اتمی ایران با 
هماهنگی آژانس و تحت نظارت آنها بوده و اکنون نیز این 
نظارت وجود دارد و کس��ی تصور اشتباه نکند؛ زیرا آژانس 
هم اکنون در سازمان انرژی اتمی و همه تأسیسات، مطابق 
ضوابط پادمان، مستقر بوده و در حال انجام نظارت های خود 
است. رئیس سازمان انرژی اتمی ایران گفت: دوربین های 
فراپادمانی که به اصطلاح برجامی نامیده می شود در اصل 
به توافقنامه برجام مرتبط است و اگر طرف های مقابل به 
این توافقنامه بازگشتند، همان طور که در برجام با شرح و 
بس��ط PMD را بستند، دوباره همان کار را انجام دهند، 
حت��م بدانند ما نیز زمانی ک��ه اطمینان حاصل کنیم که 
شیطنتی قرار نیست انجام شود، نسبت به اتخاذ تصمیم 

مناسب اقدام خواهیم کرد.

وسی : دید آژانس برفعالیت های ایران قطع شده است آشفتگی گر


